
Ple de les Corts Valencianes celebrat el dia 14 de juny

de 2001. Comença la sessió a les 10 hores i 5 minuts.

Presideix la Molt Excel·lent Senyora Marcela Miró Pérez.

Sessió plenària número 47. Segona i darrera reunió.

La senyora presidenta:

Molt honorable president de la Generalitat, honorables
consellers, il·lustres diputades i diputats, bon dia.

El punt de l’ordre del dia és la compareixença del pre-
sident del Consell per respondre les preguntes d’interés
general per a la Comunitat Valenciana formulades pels
grups parlamentaris.

En primer lloc, té la paraula l’il·lustre síndic del Grup
Parlamentari Popular, senyor Font de Mora.

El senyor Font de Mora Turón:

Moltes gràcies, senyora presidenta.
Senyories.
Senyor president del Consell.
És costum del Grup Parlamentari Popular, en este tràmit

de control del Govern, plantejar preguntes que resulten
transcendentals i d’interés general per a la nostra comunitat,
evitant tant com siga possible trivialitzar este tràmit i pre-
guntar sobre qüestions anecdòtiques.

La qüestió que mos du hui ací és molt important, estimem
que és d’un interés per a l’arquitectura institucional de la nos-
tra comunitat, i és per això que li plantegem com està la qües-
tió de les converses hagudes i de les negociacions a l’entorn
de la constitució de l’Acadèmia Valenciana de la Llengua.

Moltes gràcies.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Font de Mora.
Té la paraula el molt honorable senyor president.

El senyor president del Consell:

Señora presidenta, con la venia.
Señor Font de Mora.
Señorías
Pues está bastante mejor que el lunes cuando su señoría

formuló la pregunta. Está bastante mejor.
Sabe esta Cámara que desde septiembre del año 1997,

cuando acordamos, ante la iniciativa del Gobierno, solicitar
al Consejo Valenciano de Cultura la emisión de un dicta-
men, estamos recorriendo un proceso complejo, cargado de
dificultades, difícil, pero en el que teníamos todos deposita-
das grandes esperanzas porque este acuerdo es sin duda uno
de los más importantes y trascendentes para el futuro de
nuestra tierra.

Los pasos que se fueron dando fueron todos tremenda-
mente positivos. El dictamen encargado al Consejo
Valenciano de Cultura se aprobó en julio del año 1998. En
aquel dictamen se aconseja crear un ente de referencia nor-
mativa, y la aprobación de la ley en esta Cámara fue sin
duda un motivo de esperanza.

Un motivo de esperanza que quisimos que fuera consen-
suado de la forma más amplia posible, aunque a nadie se le

escapa que, en cumplimiento de compromisos electorales y
de alianzas electorales que daban mayoría, incluso, en esta
Cámara, podíamos desde el Gobierno haber optado por otras
soluciones. No fue ese el camino que quisimos emprender,
sino el que estamos a punto de concluir.

He perseverado en los propósitos que animaron aquel
consenso siempre, en los momentos en los que se vislum-
braba el acuerdo y en los que este se hacía mucho más difí-
cil. Defiendo la constitución de la Academia y su desarrollo
por convicción, y además por mandato de esta Cámara. Hay
una ley aprobada.

Y, desde luego, no creo que su aprobación en su día, y su
composición ahora, deba estar sometida a ningún tipo de
presiones que respondan a intereses ajenos al interés gene-
ral, porque creo que esta Cámara tiene legitimidad demo-
crática absoluta como para poder llegar a acuerdos y con-
cretarlos.

Hoy lo único que le puedo decir es que hay un acuerdo.
Le llamamos “principio de acuerdo” porque parecía opor-
tuno que, antes de concretarlo pública y oficialmente, estu-
viéramos unos minutos o unas horas para poder hablar con
las personas que hemos querido contar en la composición
de esa academia, y por tanto, esa labor se estará realizando
y se realizará dentro de unos minutos. Y lo que hay previs-
to es que, a lo largo del día de hoy, ese acuerdo se pueda
hacer público y el secretario general del Partido Socialista
y yo mismo podamos darlo a conocer a los medios de
comunicación.

Bien, durante el día de hoy seremos absolutamente res-
petuosos, yo lo he sido y lo seguiré siendo, con guardar la
discreción necesaria del contenido de ese acuerdo. Algunas
de las referencias que he leído en los medios de comunica-
ción son bastante inexactas. No seré yo el que entre ahora en
polémica o a debatirlas o a corregirlas, y si, desde luego,
alguien en esas inexactitudes ha visto la posibilidad de tener
coartada para acercar posiciones y llegar a un acuerdo, yo lo
doy por bueno, lo doy absolutamente por bueno. Lo que me
interesa es el acuerdo final, y no me interesa el recorrido que
se tenga que realizar. Pero les puedo asegurar que algunas de
ellas, algunas de ellas, son absolutamente inexactas, y no
entraré en ello.

Lo importante es que esta mañana mi contestación a su
señoría es claramente positiva: hay acuerdo. (Aplaudiments

des d’un sector de la Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.
Té la paraula, per a formular la pregunta, l’il·lustre sín-

dic del Grup Parlamentari Socialista–Progressistes, senyor
Puig.

El senyor Puig i Ferrer:

Molt bon dia, senyores i senyors diputats.
Senyora presidenta.
Senyor president del Consell.
La passada sessió de control va ser vosté, senyor

Zaplana, incapaç de contestar les distintes preguntes formu-
lades des de l’oposició al voltant d’un assumpte fosc, d’un
forat negre en la seua acció de govern. Posteriorment, el
conseller d’Indústria li ha rematat la faena declarant-se inhà-
bil per a contestar.
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El que està ara en qüestió, senyor Zaplana, és si els
valencians tenen dret o no tenen dret a saber què fa vosté
amb els diners de tots els ciutadans. El que està en qüestió
avui són els límits que vosté li vol posar a la democràcia. I
el que està en qüestió avui és si pensa incautar drets fona-
mentals.

Després dels darrers contactes mantinguts amb el senyor
Esteban, està ja, senyor president del Consell, en condicions
d’informar a aquestes Corts sobre el cost total de les despe-
ses vinculades a la promoció de la Comunitat Valenciana
realitzada pel senyor Iglesias?

Moltes gràcies.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Puig.
Té la paraula el molt honorable senyor president.

El senyor president del Consell:

Con la venia, señora presidenta.
Señorías.
Señor Puig.
Estoy en condiciones, señor Puig, de venir a esta Cámara

cuantas veces usted lo quiera y, desde luego, para mantener
los debates con su señoría que crea pertinentes y oportunos.

Pero, de verdad, creo que algunas de sus preguntas se
identifican, por su reiteración, con su situación y la de su
grupo actualmente. (Protestes) De verdad. Y en algunos
casos, y en algunos casos, hay que tomárselas a broma, por-
que dan cierto sonrojo.

Porque la pregunta literalmente dice: “Ahora que usted
ha hablado con el vicecónsul, ¿ahora ya tiene informa-
ción...?” Yo creo, de verdad, que hasta en la formulación de
las preguntas hay que tener un rigor y una seriedad de res-
peto a esta Cámara, o por respeto a esta Cámara, muchísimo
mayor.

Le he contestado, y lo volveré a hacer dentro de un
momento, hasta la saciedad: el contrato con el señor Iglesias
asciende a 375 o 372 millones de pesetas, y no hay nada
más, nada más que pagos extraordinarios por actuaciones,
como ha hecho el Ivex toda la vida, y su señoría, y luego le
daré algún detalle más, los conoce mejor que yo.
(Aplaudiments des d’un sector de la Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.
Té la paraula el senyor Puig.

El senyor Puig i Ferrer:

Gràcies, presidenta.
Senyor president del Consell, pareix que la “vida sigue

igual”. Senyor Zaplana, done’m una única raó convincent
per a no contestar la veritat, una raó per a amagar-se i una
raó per continuar passant i fugint de la veritat.

Ja entendrà que, si no contesta, els valencians tindrem
dret a pensar el pitjor. Perquè cada dia hi ha més preguntes
sense resposta. No són preguntes recurrents, són les que hi
han. Hi ha més confusió.

Un conseller, passat, que ja no està en el Govern, xifrà el
contracte en això que ha dit vosté, 375 milions; el seu subs-

titut diu ara que no pot concretar res. No sé per a què servix
això del Modernitza.com, si no són capaços ni de contar
exactament què és el que ha costat tot el que ha envoltat el
cas Iglesias. Serà una broma o simplement una falta de res-
pecte als valencians?

El conseller és veritat que a la millor no ho sap tot, per-
què qui ho sap tot és vosté. I la pregunta del senyor
Esteban no és una cosa casual, ho sap perfectament, li ho
vaig ensenyar el Ple passat, li vaig dir exactament qui esta-
va plantejant-li les qüestions al conseller relacionades amb
el senyor Iglesias. Era el senyor Esteban.

Per cert, no sé si ara que ha vist al senyor Esteban li
haurà contat ja qui hi ha darrere dels comptes secrets de les
dos empreses, qui hi ha darrere de Midway i de International
Concerts; que, per cert, una està domiciliada en Irlanda i
l’altra està domiciliada en les Illes Verges, però casualment,
segona curiositat, les dos tenen el mateix banc en el paradís
de les Bahames, paradís fiscal de les Bahames.

Per què es nega a entregar-li al Grup Socialista i a l’o-
posició el contracte amb International Concerts? Ha esta
informada la Sindicatura de Comptes del bloqueig dels
comptes de l’Ivex a Nova York? Estem esperant explica-
cions que són raonables i que no són anècdotes, perquè
estem parlant de 1.000 milions pesetas, no és una anècdota.
Espere que aixina siga reflectit.

Senyor Zaplana, vosté sí que coneix una qüestió que és
clara, que és el precontracte que li va enviar, el precontrac-
te este que li va enviar el senyor Esteban, un precontracte
que ascendia a 990 milions de pessetes. És cert o no és cert?
Diga ací que no és cert.

Fins a quan no ens contarà la veritat? Fins a quan no ens
contarà la veritat? Els fets, cada dia que passa, van demos-
trant que sí que s’han pagat 1.000 milions de pessetes. El que
no saben estes Corts, el que no sabem nosaltres, és a qui ni
en quin concepte ni per què. Vosté té l’obligació de saber-ho
i l’obligació democràtica d’explicar-ho ací. No pot permetre
que l’Ivex, que té com a finalitat única la promoció de les
empreses valencianes, estiga permanentment davall sospita.

Serà un gran empresari, com diu el seu amic Iglesias,
però serà un gran empresari per a ell, per als valencians no
és un gran empresari.

Ara, a partir d’este moment, vosté ací pot explicar allò
que crega convenient, el que sí que li dic és una qüestió: té
dos possibilitats, o de veritat contestar i aclarir el que ha pas-
sat en l’Ivex o desqualificar, com fa habitualment, l’oposi-
ció, que ja ho ha començat a fer abans. Elegisca el camí que
vullga.

Si vosté no arregla esta qüestió des del punt de vista
democràtic, que és explicant què és el que ha passat, haurem
de prendre totes les accions que siguen oportunes. Però li
vaig a dir una cosa: açò no escamparà, açò no escamparà.
Perquè el Grup Socialista, el Grup Socialista–Progressistes,
té el deure moral i l’obligació democràtica de no mirar cap
a l’altre costat, i si vosté...

La senyora presidenta:

Senyor Puig, acabe.

El senyor Puig i Ferrer:

...vol mirar cap a l’altre costat, mire, nosaltres no anem
a mirar.
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La veritat és que m’agradaria que ara ens contara tota
la veritat i que no ens contara una mentira pactada amb el
senyor Esteban.

Moltes gràcies. (Aplaudiments des d’un sector de la

Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Puig.
Té la paraula el senyor president.

El senyor president del Consell:

Señora presidenta, con la venia.
Señorías.
Señor Puig.
No suelo engañar, señor Puig, y cuando usted lo afirma de

vez en cuando lo rectifican inmediatamente, y lo sabe. Y lo
sabe, y lo sabe. Lo rectifican de forma inmediata. (Remors)

La senyora presidenta:

Silenci.

El senyor president del Consell:

En cualquier caso, en cualquier caso, no seré yo el que
hoy entre en polémicas de ese tipo, pero lo sabe su señoría.

Mire, usted lo único que quiere es escuchar lo que no se
ha producido y lo que no le vamos nunca a decir, porque
sería mentira.

Mire, señor Puig, cuando el Ivex siempre, siempre, ha
satisfecho campañas de promoción en el exterior, lo ha
hecho de una forma determinada, y eso no tiene nada que
ver con el contrato suscrito con el señor iglesias, que es
público y que usted conoce perfectamente porque se ha
entregado a estas Cortes. Y, entonces, ¿qué quiere que le
digamos? (Remors)

La senyora presidenta:

Silenci.

El senyor president del Consell:

¿Qué quiere que le digamos? Bueno, pues no le puedo
decir más.

Pero le voy a explicar una cosa: mire, usted lo que ha
hecho ha sido subcontratar el ejercicio de la oposición. Sí.
Como está ocupado, ha subcontratado el ejercicio de la
oposición. Entonces, ¿qué pasa? En determinada prensa un
día aparece una noticia. Al día siguiente usted formula,
según la magnitud de la noticia, una pregunta oral o escri-
ta. La respuesta que da el gobierno, si es escrita, la adulte-
ran y se convierte en la confirmación de la noticia. Y, si no,
nos traen aquí para intentar hacer de esa primera noticia,
que normalmente no es verdad, pues, un argumento políti-
co de desgaste para el gobierno.

Y está muy bien que usted haya hecho esa subcontrata-
ción, pero no nos pida a nosotros que entremos en ese juego,
porque no, porque no pienso entrar. (Remors. Aplaudiments

des d’un sector de la Cambra)

La senyora presidenta:

Silencio, por  favor. 

El senyor president del Consell:

Y no pueden sus señorías...

La senyora presidenta:

Silenci, por favor.

El senyor president del Consell:

...no pueden sus señorías olvidar, no pueden sus señorí-
as olvidar, porque está muy relacionado, que el antiguo
director general del Ivex, señor Tabares, no se puede olvidar,
tuvo una gestión que en algunos aspectos ha motivado que
sea el propio Ivex el que la traslade a la administración de
justicia. En aquellos aspectos que hemos visto que hay situa-
ciones que pueden ser irregulares, que pueden ser irregula-
res. En otros supuestos, nos guste o no nos guste la gestión,
no hemos detectado la irregularidad. Si su señoría la ha
detectado, hará muy bien, y yo se lo solicito, hará muy bien
en acudir a los tribunales de justicia. Aquí ya me ha traído
varias veces. Yo vengo todas las que usted quiera, todas las
que usted quiera. (Remors) Pero, vaya a los tribunales de
justicia, porque ¿sabe porqué no quiere ir, sabe porqué no
quiere ir, sabe porqué esta vez, con lo que a usted le gusta
tanto? No hablan de la administración de justicia, porque su
principal aliado y cómplice en esta estrategia es el señor
Tabares. (Remors) El señor Tabares. (Remors, protestes)

Esa es la verdad, esa es la verdad absoluta. Ustedes se
han metido en una espiral de la que ahora no saben por
dónde salir. Mi tranquilidad, señor Puig, es absoluta. Y
cuanto más se dedique usted a estas cuestiones, política-
mente mejor, políticamente mejor. Puedo venir y,  si quiere,
suscribimos un acuerdo para venir todos los primeros de
mes en la comparecencia a hablar del señor Iglesias y del
contrato. Y su señoría no podrá acreditar nunca en la vida
nada, absolutamente nada, porque todo son fantasías de la
subcontratación que usted ha realizado del ejercicio de la
oposición. Haga su señoría oposición de una vez o acuda a
los tribunales de justicia que estaremos encantados en cola-
borar con su señoría, pero a lo mejor no puede, porque a lo
mejor alguno le ha facilitado documentos que no responden
a la verdad, o son falsos o con los que usted ha adquirido
algún compromiso. (Aplaudiments des d’un sector de la

Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.
Té la paraula per a formular la seua pregunta, l’il·lustre

síndic del Grup Parlamentari Esquerra Unida, senyor Ribó.

El senyor Ribó i Canut:

Bon dia.
Senyor president.
El seu govern ha comparegut en aquestes Corts sense

concretar quin model de finançament pensa proposar. Vosté
ha presentat el seu llibre a Madrid i per arreu del món, però
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